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November 22-én, csütör-
tökön tar tot ták meg a SZO-
TE ifjúsági parlamentjének 
hallgatói küldöttgy ülését, az 
Apáthy kollégium régi szár-
nyának tanuló jában Az é r -
tekezleten megjelent d r . 
Csontos András, az Egész-
ségügyi Minisztérium képvi-
selője, s természetesen jelen 
voltak az egyetem társadal -
mi szervezetének és állami 
irányításának vezetői. Az 
Általános Orvostudományi 
Ka r és a Gyógyszerésztudo-
mányi Kar 80 küldöt t je kö-
zül 68 jelent meg a par la-

Ara: 1,80 menten, tehát a részvétel — 

Tudomány-
egyetem 

November 22-én az Ady té-
r i Auditórium Maximumban 
rendezték meg a JATE i f -
júsági parlamentjét. Dr. 
Kiss Barnabás tanársegéd, 
levezető elnök bevezetőjé-
ben köszöntötte az egybe-
gyűlteket. a meghívott ven-
dégeket és az elnökséget, 
melyben dr. Kristó Gyula 
rektor, dr. Kemenes Béla es 
dr. Kocsondi András rektor-
helyettesek, Kozma József 
KISZ-t i tkár és Buday Ká-
roly gazdasági főigazgató-
helyettes foglalt helyet 

A köszöntőt és az ügyme-
net ismertetését követően 
az egyetem rektora azt a 
nyomtatásban megjelent , 
hatvan oldalas dolgozatot 
helyesbítette, egészítette ki, 
amely a JATE állami veze-
tésének előterjesztéseit fog-
lal ja magában. Erről Koz-
ma József a KISZ Egyetemi 
Bizottsága véleményét tol-
mácsolta, r ámuta tva : nem 
minden pontjával értenek 
egyet. 

Néhány gondolat az ifjú-
sági szervezet egyetemi tit-
kárától: ..A felsőoktatás 
korszerűsítésére hozott poli-
t ikai határozat állami vég-
reha j tása nem halad kellő 
ütemességgel, illetve a meg-
te t t lépések is el lentmondá-
sosak. A távlati fejlesztés-
ről 6ZÓ1Ó Művelődési Minisz-
tér iumi javaslat m á r sok 
mindent nem tudott lebon-
tani, konkretizálni az ere-
deti szándékokból. .Kia lak í -
tása. demokrat ikus megvita-
tásának igen sietős m ó d j a 
nem tet te lehetővé. hogy 
döntő szerepet kaphassanak 
benne az erőtel jesen meg-
fogalmazott fejlesztési szán-
dékok." 

A készülő Oktatási Tör-
vényről szólva azt hangsú-
lyozta a felszólaló, hogy az 
„szellemében nem tud az 
oktatás fejlesztésének törek-
vése me l l é állni. De betű-
jével sem t u d j a a korszerű-
sítési szándékok, kísérletek 
ú t j á t biztosítani." A m i n -
denki t ér intő és érdeklő 
kérdésről, az óraszámcsök-
kentésről Kozma József azt 
mondta, hogy azt „az egye-
temen elvben mindenki el-
fogadja. gyakorlatban még-
is va jmi kevés történik." 

A továbbiakban ezt az 
alaphangot — úgy tűnik — 
nem tud ták teljességgel át-
venni a hozzászólók. Ezért 
csak néhány gondolatot fo-
gok idézni. Bárdi Nándor 
többek között arról szólt 
hogy alacsonynak t a r t j a az 
egyetemi oktatók bérszínvo-

nalát. Ezzel a megjegyzésé-
vel Kristó Gyula helyeslé-
sét és a dolgokra vonatko-
zó okfej tését vívta ki. 

Dénes Györgyi azt java-
solta, hogy a művészeti cso-
portok diákvezetői vegyenek 
részt a közművelődési bi-
zottság munkájában. Ezután 
Bárdi Nándor a Szegedi 
Egyetemből és a Gondolat-
jelből ismeretes bölcsész ka-
ri diák-javaslatokat ismer-
tette tájékoztatásul . 

Csányi Zoltán a r ra hívta 
fel a figyelmet, hogy a 
Hermán és a Móra kollé-
giumok közös gondnoka nem 
képes ellátni a megnöveke-
dett feladatokat, ezért ú j r a 
szükség lenne mindkét in-
tézményben külön gondno-
kokra. 

Pibovszki Rita azt java-
solta. hogy a könyvtárakból 
külföldi diákok is kölcsö-
nözhessenek. s hogy az 
olvasóteremből lehessen éj-
szakára könyveket hazavin-
ni. 

Galamb György abbéli 
igyekezetének' adott h a n g o t 
hogy az .. egyetemi kül döttek 
előtt beszámoljon a gödöllői 
ifjúsági parlamenten létre-
hozott ifjúsági bizottság 
munkájáról, melynek válasz-
tott tagja, ám a két ülésre 
invitáló meghívókat ké6ve 
kapta kézhez. 

Ágoston. György profesz-
szor többek között a r ró l 
szólt, hogy vissza kellene 
állí tani az egyetem kineve-
zési jogkörét, ¿ á n t h ó Róbert 
a több felszólalásban ér in-
tett nyelvoktatásról szólt. 
Hosszú előadásában részle-
tesen vázolta a nyelvtaní tás 
problémáit, többek között a 
nyári nyelvgyakorlat kér-
déskörét. 

Befejezésül a rektor és 
helyettesei a fölvetődő kér-
désekre és megjegyzésekre 
válaszoltak. Megtudhat tuk, 
hogy o több fórumon ige-
nyelt sokszorosító gép és 
annak kapacitása rövidesen 
a hallgatók szolgálatába áll 
Emellett fontosnak ítélhető 
az is. hogy az egyetem ál-
lami vezetése támogatja a 
marxista tantárgyi reform 
vitára bocsátását. 

Olvasóinkat ér intő az a 
döntés, miszerint az egye-
tem rektora által összeállí-
tandó javaslatokat, mely a 
KISZ-titkár véleményezése 
után a Művelődési Minisz-
térium illetékeseihez jut el. 
lapunkban nyilvánosságra 
hozzuk. 

D. I. 

Tanárképző 
főiskola 

A par lament elnöksége. Középen dr. Kiss Barnabás leve-
zető elnök (Fotó; Somogyi Levente) 

Meglehetősen furcsa idő-
pontban. november 24-én 
azaz szombaton délelőtt 9 
Órai kezdettel került sor a 
Juhász Gyula Tanárképző 
fő iskola 1984. évi intézmé-
nyi if júsági par lament jére . 
A megje lent 121 hallgató, 
számos oktató, valamint a 
meghívot t vendégek — kö-
zöttük is Turcsikné Süli 
Mária, a KTSZ Csongrád 
megyei Bizottságának t i tká-
ra. Tóth Tamás, a KISZ vá-
rosi bizottságának első t i t-
kára. dr. Szendrei János, a 
főiskola főigazgatója és dr. 
Kőkúti Lajos, a főiskola 
pártbizottságának t i tkára — 
köszöntése u tán dr. Szendrei 
János fűzött szóbeli kiegé-
szítéseket az 1981. évi diák-
parlament intézkedési tervé-
nek végrehaj tásáról szóló 
beszámolóhoz. Ezután má-
sodik napirendi pontként a 
beszámoló v i tá ja követke-
zett volna, azonban a hoz-
zászólások• többsége nem a 
beszámolóhoz, hanem a ké-
sőbb tárgyalandó /984—(17. 
évre ' szóló • intézkedési terv-. 

i hez kapcsolódott, s bár for-
málisan megpróbálta a par-
lament levezető elnöke . a 
két vitát különválasztani, ez 
nem sikeredett . így mt is 
együtt tárgyal juk a kettőt, 
s emel jük ki a legérdeke-
sebbnek tűnő hozzászóláso-
kat, javaslatokat 

Kertész Ágnes (III. mate-
matika—rajz) kérte, hogy <i 
kétoldali véleményezési 
rendszer keretein belül ne 
csak a főiskolai oktatókát, 
hanem a szakvezető tanáro-
kat is értékel jék. Farkasinsz-
ky Sándor {IV. matemat ika 
—kémia) sérelmezte . az 
egyes tantárgyakból meg-
adott kevés vizsganapot; 
ezt. mint mondta, a diákok 
önkényesnek érzik. Az idei 
vizsgaidőszak meghosszabbí-
tása mellett fog la l t . állást 
Kolozsi Ágnes (III. mate-
matika—technika), ugyanis 
ez az idén elvileg december 
22-én, szombaton kezdődik, 
de a karácsonyi ünnepek 
miatt gyakorlatilag 27-én 
tudnak csak először vizs-
gázni. Többen vetették fal 

i az örökzöld óraszámkérdás 
\ problémáját (hosszú évek 
! óta szomorúan tapasztal juk 
mind a főiskolán, mind az 
egyetemi parlamenteken, 
hogy ebben a hallgatók köz-
érzetét rendkívül károsan 
befolyásoló kérdésben sem-
minő előrelépés nem törté-
nik, sót, egyés szakokon az 
óraszám tovább emelkedik). 
Közülük Kálmán Pál (III. 
fizika—techniká) a péntek 
délutáni órák átcsoportosí-
tását kér te , a nagyszámú 
vidéki hallgató hazautazása 

j miat t : Balogh Imre (IV. f i -
i zika—technika) pedig kónk-
• rét javaslattal állt elő 

órarend-problémák tekinte-
tében, felvetet te ugyanis • az 
óratömbösítés lehetőségét, 
melyre vonatkozóan a tech-
nika tanszéknek m á r van-
nak pozitív tapasztalataik. 
Jóföldi Gabri«lla (II. ma-
gyar—népművelés) üdvözöl-
te a Teleki kollégium koe-
dukálttá tételét, s kérte, 
hogy oda meg vegyenek fel 
f iúkat , hogy összesen egy 
emeletnyien legyenek. Szabó 
Eva (IV földrajz—rajz) a 
közművelődésről szólva ki-
fejtette. hogy a hallgatók 
azért járnak át a JATE ós 
a SZOTE rendezvényeire 
művészeti csoportjaiba, 
mer t .ott biztos programot 
találnak. A hallgatók na-
gyobb önállóságának biztosí-
tásáér t szállt síkra ^ Csaba 
Ernő (III. matemat ika—ké-
mia), amikor javasolta, hogy 
ha rmad- és hegyedévben az 
előadások látogatása ne le-
gyen kötelező. Sike Zsolt 
(III. matematika—testneve-
lés) a marxizmusokta tés 
tekintetében jobbnak tar ta-
ná, .ha a filozófia-történet 
nagyobb súllyal szerepelne 
a tananyagban, ezenkívül 
kérte, hogy a hallgatói jog-
állás munkaviszonynak szá-
mítson. 

Varga Anikó (IV. magyar 
—ének) az óraszámcsökken-
téssel kapcsolatban nem a 
szaktárgyi órák, hanem az 
általános tárgyak óraszámai-
nak csökkentését tar tot ta 
szükségesnek, a JATE-ra 
való áthallgatás kapcsán pe-
dig sérelmezte, hogy az en-
gedélyek olyannyira e lhú-
zódtak. hogy csak november 
elején kezdhették meg az 
előadásokra járást . 

A főiskola KISZ-titkára, 
•Tóth Károly hozzászólásá-
ban az elmúlt par lament 
óta eltel t időszak legfonto-
sabb eredményei közt az 
egyetemre történő áthal lga-
tás megvalósulását, a de-
monst rá tor t rendszer főisko-
lára tör ténő kiterjesztését, a 
kiemelkedő képességű hall-
gatók nagyobb anyagi elis-
merésének lehetővé tételét 
jelölte meg. Szólt arról, 
hogy a főiskolán egy kitün-
tetést alapítanak, amelyet 
pedagógusnapkor fog meg-
kapni 3, a hallgatók által 
legjobbnak tar tot t oktató. 

A hozzászólások vége felé 
ügyrendi kérdésekről indult 
a vita nevezetesen arról , 
hogy van-e joga a levezető 
elnöknek meghatározni a 
hozzászólások időtartamát 
avagy sem. A hosszúra 
nyúlt par lament dr. Szend-
rei Jáno6 főigazgatónak a 
felmerült problémákra adott 
válaszaival, illetőleg az in-
tézkedési terv (kiegészítések-
kel együtt történő) megsza-
vazásával fejeződött be. 

r-si— 

ha nem is volt teljes — 
mindenképpen jónak mond-
ható. s ez megmutatkozott 
a szokatlan nagy számú fel-
szólalásokban is. Mielőtt 
azonban ezek jelzésszerű is-
mertetésére rátérnénk, ves-
sünk egy pillantást a be-
számoló jelentésre; amely az 
előző — 1981 novemberében 
megrendezett — parlament 
intézkedési tervében foglalt 
feladatok végrehajtásáról 
szól. 

A beszámoló jelentésről a 
kívülálló is megál lapí that ja , 
hogy igen alapos elemzései 
ad j a a z elmúlt három év. 
idevonatkozó munká jának , 
így csupán néhány jellem-
zői megállapításra térhetünk 
ki. 

Megtudhat juk például, 
hogy az oktatás korszerűsí-
tése az orvosképzésben fo-
lyamatosan halad, az Álta-
lános Orvostudományi Ka-
ron a VI. évre érkezet t 
Ugyanakkor továbbra is gond 
a tanteremhiány, főként a 
szemináriumi helyiségeket il-
letően. 

javultak a diákok elhe-
lyezésének feltételei: fe lúj í -
tot ták a . Jancsó és a Sem-
melweis kollégiumokat ás 
— mint arról lapunkban is 
beszámoltunk — átadták az 
Apáthy kollégium ú j szár-* 
nyát (240 személyes). A tan-
széki hallgatói képviseleti 
rendszer életképes a SZO-
TE-n, mondja a 'beszámolo, 
a hallgatói képviselők be-
kapcsolódnak az intézetek, 
klinikák életébe. 

örvendetes , hogy változat-
lanul népszerűek a szakma 
elsajátítását segítő, tananya-
gon kívüli ismeretek meg-
szerzését biztosító munka-
formák, s az is, hogy igen 
sok tagja van a hallgatói 
Vöröskeresztnek. 

Megtörtént a számonké-
rési rendszer felülvizsgála-
ta Ennék következtében 
megszűnt fí beszámQln rend-
szer (maradt : kollokvium, 
szigorlat, gyakorlati jegy). 
Naftv 0ovd viszont — lég-
alábbi?. a IV- és V. éven 
— a magas' vizsgaszám és a 
rövid 'vizsgaidőszak. 

A beszámoló szerint a 
hallgatóság minősítésében 
minimális javulás tapasztal-
ható.' 

E sorok írója fontos vál-
tozásnak érzi. hogy a fiatal 
dolgozók, f hallgatók jogait 
biztosítandó, a SZOTE.n a 
KISZ érdekképviseleti és 
érdekvédelmi jogosítványok 
főbb szempontjait beépítet-
ték a Szervezeti és Működé-
si Szabályzatba. 

Az elmúlt három év alat t 
sokat javult a nővérszállá-
sok szociális helyzete. El-
enyésző a bejáró fiatalok 
száma — jegyzi meg itt a 
beszámít.ó. 

Szimpatikus, hogy jí be-
számoló részletesen kitér a 
meg r.em valósult felada-
tokra is. melyekből kettőt 
emelünk ki (további né-
hányra részletesen kitértek a 
felszólalók, ott visszatérünk 
erre). Nem valósult meg a 
fiatal diplomások adminiszt-
ratív és egyéb, nem szoro-
san orvosi munkakörbe tar-
tozó terheink csökkentése, 
sőt, a terhek inkább továbo 
növekedtek. A másik: a kö-
zeljövőben ú j r a felül kíván-
ják vizsgálni a 3 műszakos 
nővérek s a betanított m u n -
kások szociális helyzetét. CAz 
előzőről beszámoltunk. a 
probléma tehát továbbra is 
fennáll.) 

A par lament első napi-
rendi pont jaként az állami 
vezetés képviselője kiegészí-
tet te az írásos beszámolót. 
A szóbeli kiegészítés talán a 
szükségesnél kevéssé diffe-
renciál tabb volt, legalábbis 
abban az értelemben, hogy 
a hiányosságokat elért ered-
ményekre való utalással el-
lensúlyozta A jegyzet — és 
a tankönyvel látás eszerint 
örökzöld téma, s különben 
sem olyan rossz a helyzet. 
(Ez egyébiránt el lentmond 
a z írásbeli beszámoló meg-
fogalmazásának.) A SZOTE-
klubról annyit í r tak a sa j -
tóban (jórészt ebben a lap-
ban), amennyi t kevés ilyen 
intézményről. Ez is jelzi, 
hogy visszatérő problémák 
vannak. A szóbeli kiegészí-
tés szerint mégis: ez a klub 
is töb"b. mint a semmi. Hát, 
ez kétségtelen. Mindeneset-
re messzemenően egyetért-

hetünk a szóbeli kiegészítés 
azon felhívásával, miszerint 
a javaslatokkal nem kell a 
parlamentig várni. Ez a fel-
hívás egyébként előzetesen 
és jól jellemezte a vi tá t : bi-
zony sok olyan apró (két-
ségtelenül á diákok számára 
fontos) probléma vetődött 
fel. amit két par lament kö-
zött, menet közben is meg 
lehetett volna fogalmazni. 
Ezért úgy érezzük: nagyon 
igaza volt L,ehoczky Pálnak, 
a SZOTE-pártbizottság szer-
vező t i tkárának, amikor fel-
szólalásában a folyamatosan 
működő demokratikus intéz-
mények fontosságára, s egé>z 
egyszerűen: * használásra hív-
ta fel a küldöttek figyel-
mét. 

Mint már utal tunk rá. a 
küldöttek igen aktívan részt 
vettek a vitában. Ötvennél 
több hozzászóló volt, s eb-
ben csak az a sajnálatos^ 
hogy többen ismételtek elő-
ző hozzászólásokat, vagy é p p 
demonstrál ták csupán egyet-
értésüket. (Utóbbi, persze, 
nem feltétlenül baj.) Te r -
mészetesen rengeteg hozzá-
szólás hangzott el tankönyv-
es jegyzetellátás, va lamint 
klubügyben. Elhangzott pél-
dául, hogy a Marx téri pa-
vilonok (mivel bérleti d í juk 
egv hétre elég olcsó) alkal-
masak lennének központosí-
tott tankönyv- és .jegyzet-
árusí tásra. A SZOTE-klub-
bal kapcFolatosan sokadszor 
tér vissza a hallgatói i rá -
nyítás kérdése, hogy meny-
nyire érzik magukénak a 
hallgatók ezt a létesítményt. 
Ezért több felszólaló is 
amellett foglalt állást, hogy 
haj tsák végre a 81-es ha tá -
rozatot. mely egv klubta-
nács létrehozását sürgeti. 

Több felszólalás hangzott 
el az oktatás problémáiról. 
A beszámolói rendszer meg-
szüntetése csupán admi-
nisztratív döntés volt, így 
az egyik hozzászóló, s a 
hallgatóságot sulytotta. ti. he-
lyette koílokv.iumot kell ten-
ni. Néháriyan megjegyezték, 
hogy a 11 év félévi orosz 
szigorlat túlzott követeU 
mény. a vizsgaszabályzat is 
csak záróvizsgát ír elő. .4. 
KISZ-bizottság véleménye 
szerint egyébként — mint 
ahogy Pávó Imre KISZ-tit-
kár említette — a tanulmányi 
és a vizsgaszabályzatot, 
ellentmondásos volta miatt, 
részletes felülvizsgálat tár-
gyává kell tenni. 

Másutt is jelentkező prob-í 
léma: a hallgatók nem kap-
nak visszajelzést az oktatóié 
véleményezéséről, s a hall-
gatói viszonyt munkavi-
szonynak szeretnék elfogad-
tatni. Nagyon hiányolják a 
diákok a könyvtárban a 
hallgatói olvasótermet, é r t -
hetően. 

Csontos András, az Egész-
ségügyi Minisztérium képvi-
selője hozzászólásában szólt 
а tankönyv- és jegyzetellá-
tás ál talános problémáiról, 
hangsúlyozva, hogy míg 
előbbi minisztériumi feladat , 
addig a jegyzetellátást ma-
gának az egyetemnek kell 
megoldania. Évente átlago-
san 16—17 tankönyv meg-
jelentetésére volt fedezet, az 
idén (s jövőre is csupán 7 
tankönyv megjelentetésére. 
A visszaesést egyébként a 
nyomdai költségek megnö-
vekedése okozna, nem a 
nyomdai kapacitás hiánya. 
Az Egészségügyi Miniszté-
rium maximálisan támogat-
ja a SZOTE tornacsarnoká-
nak építését, de erre csak 
а VII. ötéves tervben kerül 
sor. A szakfordító-képzést 
— mely jó néhány hozzászó-
ló hiányolt — remélhetőleg 
újra bevezetik. 

Az ötórás megbeszélés vé-
gén a par lament elfogadta, 
a rektori beszámolót. Az In-
tézkedési Terv végleges for-
m á j á n a k kialakítására a par-
lamenten elhangzottak a lap-
ján a küldöttek megbíztak 
egy szerkesztő bizottságot, 
amely m a j d az elkészült do-
kumentumot az összes kül-
dötthöz e l ju t ta t ja , akik vé-
leményüket vagy egyet n e m 
értésüket az Egyetemi Ta-í 
nács következő üléséig írás-
ban kifej thetik. 

B. Gy. 


